Annotation

This research paper is divided into three main sections. The first defines the concepts of "corruption" and "corruption crime" and analyzes Russian legislation on corruption. Drawing on concrete examples, the author concludes that new legislation on corruption faces a strong and constant opposition in Russia, as it incorporates an understanding of the realities of the market economy as well as appropriate international experience in this realm.

The author's analysis of statistics on corruption crimes reveals their obvious failure in reflecting reality. The author examines the real scale of corruption in the most notoriously corrupted activities, including state procurement and purchasing, privatization of state property, receipts of credits in private banks and state target-oriented credits, obtaining customs clearance, tax collection and the formulation of party electoral lists. Thus, the author shows that corruption in Russia has become systemic and is characterized by the following:

- National politics is dictated by personal interests of those in power and those whose influence
 over power structures interferes with their ability to address issues of public interest. The key
 decisions that have the maximum impact on society are made on the basis of corrupt
 influences or are designed to protect corrupt officials who are dependent on various "shadow"
 figures.
- 2. Today, additional and shadow profits constitute not simply the main share, *but the vital share*, of the functionaries' income. The state makes an active use of shadow stimulation and mobilization of profits.
- 3. The state policy forms the public consciousness mainly through the mass media and in its venal interests. There are two views that are increasingly widespread. The first view highlights the "positive role of corruption" as a mechanism to achieve "balance in the economy" (Livtshits). Moreover, economic crimes are considered to be non-dangerous or essentially **insoluble**, rendering efforts to combat them unnecessary and even impossible.

The second part is devoted to the analysis of corruption at the highest levels, where it was provoked in the 90s by a specific scheme of "rebuilding" of Russian political power. The author analyzes the main directions of the process — emergence of the "caste of the untouchables", creation of various "policy-making businesses" "for the one's people", setting control over the mass media and installing a regime of the "governed democracy".

The scheme is copied down the vertical line of power. Thus, the state, as an institution that should serve the one who pays for it as a whole, turns to serve those who pay for its certain elements. The state as a whole disappears, being split into groups that advocate their individual interests, and are related neither by an organization or responsibility.

The mechanisms of power are built in such a way that their total dismantling threatens with self-destruction. The analysis of concrete practical cases, criminal cases and the documents of the Accounting Chamber permitted to make the relative conclusions.

The third part of the study formulates the urgent remedial anti-corruptive measures to be applied in the sphere of state administration, economics and legislative activity.

Коррупционые преступления в современной России

Аннотация

Работа состоит из трех основных блоков. В первом рассмотрены точки зрения на понятия "коррупция" и "коррупционное преступление", проанализировано состояние антикоррупционного законодательства в России. На конкретных примерах сделан вывод о том, что принятию нового законодательства о борьбе с коррупцией, учитывающего рыночные реалии и лучший зарубежный опыт, в России постоянно оказывается мощное противодействие.

Проанализирована статистика коррупционных преступлений, с очевидностью не отражающая истинного положения вещей. Рассмотрены реальные масштабы коррупции в наиболее коррумпированных видах деятельности – государственных заказах и закупках, приватизации объектов государственной собственности, при получении кредитов в негосударственных банках и государственных целевых кредитов, при таможенном оформлении импортируемых и экспортируемых товаров, сборе налогов, формировании партийных избирательных списков. Делается вывод о том, что коррупция в России приобрела системный характер, что означает следующее.

- 1. Государственная политика диктуется частными интересами лиц, находящихся у власти и способных влиять на власть в масштабах, превосходящих деятельность власти по реализации общественных интересов. Ключевые решения, оказывающие максимальное воздействие на жизнь общества, принимаются на коррупционной основе или для прикрытия коррупционеров, находящихся в зависимости от разнообразных "теневых" фигур.
- 2. Дополнительные и теневые доходы на сегодняшний день составляют не только основную, но и необходимую часть дохода чиновников. Государство активно использует теневые формы стимулирования и мобилизации доходов.
- 3. Формирование общественного сознания при помощи государственной политики в области СМИ также во все большей степени осуществляется, исходя из коррупционных интересов. Все чаще приходится слышать о "положительной роли коррупции" как механизме обеспечения "равновесия в экономике" (Лившиц); о не опасности или принципиальной нераскрываемости экономических преступлений, из чего делается вывод о ненужности или невозможности борьбы с ними.

Второй блок работы посвящен анализу коррупции в высших эшелонах власти, важнейшей причиной распространения которой стала специфическая схема "отстраивания" в России в 90-е гг. политической власти. Рассмотрены ее основные направления - выделение "касты неприкасаемых", создание различных "политикообразующих видов бизнеса" "для своих", установление контроля над средствами массовой информации и обеспечение режима "управляемой демократии".

Схема тиражируется по всей вертикали власти. В результате государство, как институт, служащий тем, кто платит деньги ему как целому, начинает служить тем, кто оплачивает его отдельные элементы. Государство как целое исчезает, распадается на группы выразителей отдельных интересов, не скрепленных ни организацией, ни ответственностью.

Механизмы власти отстроены таким образом, что не позволяют произвести полного их демонтажа без угрозы самоуничтожения. Выводы сделаны на базе анализа конкретной практики, уголовных дел и материалов Счетной палаты.

Третий блок работы посвящен формулированию ряда назревших антикоррупционных мер в сфере государственного управления, экономики, законодательной деятельности.